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Glasilo delovnih kolektivov 
Združenih papirnic Ljubljana
— Izdaja delavski svet — 
Izhaja vsak mesec — Odgo
vorni urednik Stane Robida
— Uredniški odbor: Ivan Bo
govič, Janez Gašperin. Jože 

Lejko in Tone Novak — Ure
dil Danilo Domajnko (Delav
ska enotnost) — Tiska tiskarna 
»Toneta Tomšiča« v Ljubljani

IZVOLILI SMO 
NOV DELAVSKI SVET

Volilni odbor v oddelku proizvodnje papirja pri delu na volišču

Tovariš Franc Anžur je izbral svoje kandidate

S prve seje novega 
delavskega sveta podjetja

VEVČE, MAJA 1969 — Delavski 
svet podjetja je na svojem zad
njem zasedanju pred preneha
njem mandata dne 27. marca 
1969 sprejel začasni sklep o volit
vah delavskega sveta. To je bilo 
Potrebno zaradi sprememb zvez
ne in republiške ustave in zara
di posebnega zakona, ki je skoraj 
v celoti razveljavil temeljni zakon 
0 volitvah delavskih svetov in 
drugih organov upravljanja v de
lovnih organizacijah. Z začasnim 
sklepom je DS določil, da letoš
nje volitve razpiše dosedanji de
lavski svet podjetja in sicer tako 
za podjetje kot za Tovarno ce
luloze Medvode, nadalje določi 
volilne enote, imenuje dve ko
misiji ter komisiji za sestavitev 
volilnih imenikov. Glede izvedbe 
volitev je bilo v sklepu določeno, 
da se volitve izvedejo po novih 
določilih statuta in da volilni ko
misiji v podjetju in v Tovarni ce
luloze Medvode samostojno od
govarjata za pravilno izvedbo vo
litev. S sklepom je bilo tudi do
ločeno, da se razpusti dosedanji 
delavski svet podjetja, novi delav
ski svet podjetja, v katerega voli 
člane samo kolektiv Papirnice 
Vevče, pa sestavljajo tisti dose
danji člani delavskega sveta Pa
pirnice Vevče, ki jim letos še ne 
poteče mandat, na novo pa se iz
voli 27 članov in sicer 22 za 2 leti, 
5 pa za 1 leto, ter se na ta način 
doseže število 45.

Na podlagi opisanega začasne
ga sklepa je delavski svet podjet
je na istem zasedanju razpisal 
volitve v novi DS podjetja. Za 
volitve je določil petek 25. aprila 
1969. Določil je, da predsednik 
DS Papirnice Vevče skliče po vo
lilnih enotah zbore delovnih lju
di zaradi predlaganja kandidatnih 
list. Imenoval je volilno komisijo 
za podjetje v sestavi: Jurij Mu
šič — predsednik in ing. Zoran 
Pirc ter Stana Robida — člana ter 
volilno komisijo za Tovarno celu
loze Medvode v sestavi: Jože
Lejko — predsednik in Jože Mer
jasec ter Ida Dobnikar — člana. 
Imenoval je tudi komisijo za se
stavitev volilnega imenika in si
cer: v podjetju Janeza Prešla, Ido 
Cerk in Hido Gradišek, v Tovarni 
celuloze pa Majdo Fras, Lada 
Tomažina in Ludvika Rošlja. De
lavski svet podjetja je določil, 
da bodo imele posamezne volilne 
enote odslej naslednje število čla
nov v novem delavskem svetu 
podjetja:

I. volilna enota (remontne de
lavnice in uprava vzdrževanja) —
5 članov, od teh letos voli 2,

II. volilna enota (energija) — 2 
člana, od teh voli letos enega 
člana,

III. volilna enota (strojna dode
lava) — 3 člane, od teh voli letos 
enega člana,

IV. volilna enota (ročna dode
lava) — 8 članov, od teh voli le
tos 4 za 2 leti in enega za 1 leto,

V. volilna enota (I. PS) — 2 
člana, od teh voli letos enega,

VI. volilna enota (II. PS) — 3 
člane, od teh voli letos dva,

VII. volilna enota (III. PS) — 3 
člane, od teh voli letos 2,

VIII. volilna enota (IV. PS) —
2 člana, od teh voli letos enega,

IX. volilna enota (brusilnica in 
čistilnica) — 1 člana, letos pa ne 
voli nobenega, ker še ni potekel 
mandat sedanjemu članu,

X. volilna enota (komerciala) — 
4 člane, od teh voli letos dva za 
2 leti in enega za 1 leto,

XI. volilna cnotat (kadrovska, 
finančna, org.-analitska služba 
itd.) — 6 članov, od teh voli letos 
tri člane za 2 leti in enega za 1 
leto.

XII. volilna enota (tehnična 
služba) — 3 člane, od teh voli le
tos enega za 2 leti in enega za 1 
leto,

XIII. volilna enota (premaz) — 
3 člane, od teh voli letos dva.

Skupno je bilo torej treba po 
sklepu delavskega sveta izvoliti 
22 članov za mandatno dobo 2 le
ti in 5 članov za mandatno dobo 1 
leta.

V času od 7. do 11. aprila so 
bili v vseh volilnih enotah zbori 
delovnih ljudi, na katerih je bilo 
predlaganih skupno 57 kandida
tov.

Same volitve so bile dne 25. 
aprila. Volivci so glasovali na šti
rih voliščih: v delavnicah, v pa
pirni dvorani, v proizvodnji in v 
upravni stavbi.

Vpisanih je bilo 972 volivcev. 
Glasovalo pa jih je 870, to je 
89,50 %>. Glasovala nista 102 vo
livca, od teh 87 upravičeno zara
di bolezni, dopustov itd., neupra

vičeno pa ni glasovalo 15 voliv
cev.

Za mandatno dobo dveh let so 
bili izvoljeni: Silvo ANŽUR — 
mlinar na holandcih, Frančiška 
BABNIK — prebiralka-števka. 
ing. Janez HRIBAR — asistent 
vodje proizvodnje, Ciril JAGER
— sušilec, Valerija JASENC — 
vodja uvoza, ing. Peter JERIHA
— vodja energetike, Stane KAM
NAR — mlinar na holandcih,

dodelava papirja

Stane KLEŠNIK — vodja oddel
ka za obračun OD, Štefanija 
RAČKI — prebiralka-števka, 
Vinko RESNIK — II. pomočnik 
PS, Alojz ROMŠEK — pomočnik 
zavijača bal, Zora SLATENŠEK
— prebiralka-števka, Maks SO- 
TOŠEK — vodja dodelavnega 
stroja, Ivan SUVOROV — pomoč
nik vodje delavnic, Miro ŠKVORC
— vodja dodelavnega stroja, Vla
do ŠMIGOC — organizator, Jože 
ŠTEMBAL — skladiščnik, Martin 
ZOREC — izmenski vodja v pre
mazu, Adolf ŽIBERT — stroje
vodja, Jože ŽIBERT — strojevod
ja, Metod ŽIVIC — strugar.

Za mandatno dobo enega leta 
pa so bili izvoljeni: Stane KAM
NAR — ekonom, Mitja KEBER
— konstrukter II, Urška KLE
MENC — prebiralka-števka, ing. 
Branko OCVIRK — vodja strojne 
dodelave, Lado VRAČKO — re
ferent v prodaji.

VEVČE, MAJA — Novi delav
ski svet Združenih papirnic Ljub
ljana je imel svojo prvo redno se
jo, dne 13. 5. 1969. Poleg obrav
navanja obračuna za I. četrtletje 
je bilo na dnevnem redu še poro
čilo o volitvah članov DS, izvoli
tev izvršilnega odbora in izvoli
tev predsednika DS. Od petih 
predlaganih kandidatov za pred
sednika je bil z večino glasov iz
voljen tov. Ivan SUVOROV, po
močnik vodje reparaturnih delav
nic. S tega mesta mu zaželimo 
uspešno delo pri vodenju našega 
samoupravnega mehanizma, obe
nem pa mu k izvolitvi tudi iskreno 
čestitamo!

Na predlog tov. direktorja Al
bina Vengusta je bil izvoljen pr
vi izvršilni odbor v naslednjem 
sestavu: Božo IGLIČ, dipl. ing. 
Viktor DRNOVŠEK, vodja proiz
vodnje, Marjan UREK, dipl. ing. 
Zoran PIRC, dipl. ing. Drago MA
ROLT, mag. oec., Roman SEV- 
ŠEK, d Upi. oec., Franc GOLJAR, 
vodja prodaje, Ivan MRHAR, vod
ja nabave, Janez LEDNIK, dipl. 
oec., Aleksander VAVPOTIČ, 
vodja gosp. računskega sektorja, 
Anton NOVAK, vodja kadrovske

ga sektorja, Franc RAJAR, dipl. 
oec., Slavko ZULE, dipl. oec., di
rektor tovarne »Celuloza«, Albin 
VENGUST, direktor podjetja 
(član IO po položaju) in en pred
stavnik, ki ga določi matična ban
čna organizacija.

Kot je razvidno iz seznama čla
nov izvršilnega odbora, so vsi so
delujoči v odboru na čelu služb v 
organizaciji podjetja in analogno 
temu odgovarjajo za izvajanje 
vseh strokovnih nalog in obenem 
za izvrševanje odločitev in skle
pov DS. Njihova naloga je tudi 
pripravljanje strokovnih predlo
gov za razna odločanja in sklepa
nja ostalih samoupravnih orga
nov.

Sprejet je bil tudi sklep o po
daljšanju mandatne dobe sedanji 
komisiji DS. Ta naj bi trajala, 
dokler ne bo izdelano prečiščeno 
besedilo statuta, ki bo skladno z 
novo organizacijo- samoupravnih 
organov in njihovo obliko.

DS podjetja je potrdil predlog 
kadrovske službe, da se postavka 
1/6 sklada skupne porabe poveča 
od 70.000 na 95.500 N din.

J. M.

Violitve v DS v upravni stavbi

Na volišču oddelka
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Gibanje proizvodnje v aprilu 1969
Izkoriščanje zmogljivosti

Plan Doseženo I.—III. 
1967

I.—m. 
1968

Papir 100 95,6 89,8 92,2
Lesovina 100 117,4

Proizvodnja papirja je bila nižja od planirane predvsem 
zaradi sprememb v proizvodnem programu, kjer je primanj
kovalo beljene celuloze listavcev. Zaradi tega smo bili pri
siljeni izdelavati več tanjših in srednjefinih papirjev, od ka
terih prevladujejo ekspertni kulerji. Zastoji z reparaturami na 
PS so se povečali glede na pretekle mesece in sicer znašajo 
v poprečju 6,5 0/o, manj pa smo zabeležili izmeta (7,5 Vu).

lesovine smo izdelali znatno več kot pa predvideli, ker 
smo zaradi pomanjkanje beljene celuloze listavcev izdelovali 
več srednjefinih papirjev.

Kako urediti vprašanja, na katera se 
nanašajo ustavni amandmaji XV

V prvem trimesečju smo 
dosegli plan proizvodnje

VEVČE, MAJA 1969 — Dober 
start v začetku leta je odločilen 
pri rezultatu ob zaključku. S tem 
smo letos lahko zadovoljni. Plan 
za I. trimesečje je dosežen, glede 
na proizvodnjo za isti čas v lan
skem letu pa celo za 13 %> prese
žen. Nekaj slabši rezultat je še 
pri proizvodnji premaznih papir
jev, ker naročila še niso popolna. 
Dosežen je tudi plan izvoza, tako 
po količini, kakor tudi po vredno
sti. Pozitivno je tudi to, da smo 
izvažali skoraj izključno (99%») na 
tržišče s konvertibilno valuto.

Zvišanje proizvodnje je rezultat 
stremljenja ljudi po čim boljših 
dosežkih, ki se odražajo v boljši 
organizaciji dela, znižanju zasto
jev strojev in povečanju brzine.

Strukturna proizvodnja se je 
nagnila v korist brezlesnih papir
jev. Zlasti je čutiti porast ofset 
papirjev, ki so v tem zavzemali 
skoraj tretjino proizvodnje. Tudi 
bankposta, pelurja in voluminoz
nih papirjev je bilo izdelano več 
kot lani, pri srednjefinih papirjih 
pa prednjačijo kulerji.

Za 18 %i se je povišala proiz
vodnja domače električne energi
je, tako da smo lahko krili 53%) 
potreb. Zaradi redukcije energije 
iz omrežja in rabe finejših sit pri 
prebiranju pa je bila količina iz
delane lesovine nekoliko manjša.

Stopnja izkoriščenosti papirnih 
strojev je znašala 92,4%» naspro
ti 88,5 “/o v lanskem prvem trime
sečju.

Medtem ko je izmet na papir
nih strojih za malenkost porasel, 
je na premaznem stroju dosežen 
na tem področju viden napredek. 
Za več kot 11 “/o so izmet znižali. 
To je rezultat prizadevanja v pre
maznem oddelku, prav tako pa 
tudi povečane pozornosti pri iz
delavi surovega papirja za prema- 
zovanje na IV. papirnem stroju.

V tem času je bilo prodanih 
8.139 ton običajnih papirjev in to 
doma 5.764 ton, 2.375 ton pa je 
šlo v izvoz. Od premazanih papir
jev pa smo doma prodali 419 ton, 
zunaj pa 272 ton.

Skladno s povečano proizvod
njo so se gibali tudi osebni do
hodki. V primerjavi z letom 1968 
so se poprečni prejemki v I. tri
mesečju letos povečali za 15 "/o.

Izgubljen delovni čas znaša v 
tem razdobju 8,59 Sem spada
jo boleznine, redni in izredni do
pusti, orožne vaje. porodniški do
pusti itd. Še vedno je prevelik 
izostanek zaradi boleznin, ki zna
ša 5,10 %>. Neopravičeni izostanki 
pa so bili minimalni — le 0,01 %>,

VREDNOST TOČKE ZA 12 
PRETEKLIH MESECEV 

od vključno maj 1968 do vključno 
april 1969

Brusilnica.................... . 3,34
Polnila in lepila . . . . 3,54
I. PS............................... . 3,26
II. PS.............................. . 3,60
III. PS.............................. . 3,76
IV. PS...............................
Strojna dodelava . . . . 2,87

brez točka-ur za normo . . 3,19
Ročna dodelava . . . . 2,82

brez točka-ur za normo . • 3,49
Energetika.................... . 3,46
Premaz......................... . 3,35
Vzdrževanje .... . 3,52
Razkladale!.................... . 2,78

brez točka-ur za normo . . 4,35
Strokovne službe . . . . 3,33
Podjetje......................... . 3,27

kar kaže, da se občutek za red 
stalno izboljšuje.

Z boljšo organizacijo bi se še 
dalo znižati število nadur, ki je 
v treh mesecih znašalo 19.835 ur.

Tudi prodajna vrednost proiz
vodnje kaže na občuten porast in 
to za 21,95 °/o, seveda pa so temu 
primerni tudi stroški.

VEVČE, MAJA 1969 — Po
ustavnem amandmaju XV od dne 
30. decembra 1968 (prvi odstavek) 
delovni ljudje v delovni organi
zaciji kot celoti in v organizaci
jah združenega dela v njenem 
sestavu določajo vprašanja, v ka
terih odločajo neposredno in po- 
verjajo določene funkcije uprav
ljanja delavskemu svetu, določene 
izvršilne funkcije pa njemu odgo
vornim kolegijskim in individu
alnim organom, ki jih voli delav
ski svet. Po istem amandmaju 
(drugi odstavek) delovni ljudje v 
delovni organizaciji sami določa
jo organe upravljanja delovne or
ganizacije in organizacij združe
nega dela v njenem sestavu, nji
hovo delovno področje in čas. za 
katerega se volijo ter pogoje in 
način za njihovo izvolitev in raz
rešitev.

Iz teh določb ustavnega amand
maja XV izhaja, da se z ustavo 
ne določa več, kakor do sedaj, 
struktura organov upravljanja

delovne organizacije, temveč se z 
njo določa samo obvezni obstoj 
delavskega sveta v vsaki delovni 
organizaciji, medtem ko se za iz
vršilne organe predvideva, da jih 
bodo ustanovili delovni ljudje sa
mi v vsaki delovni organizaciji, v 
skladu s posebnostmi poslovanja 
organizacije. Tudi funkcija drugih 
organov ni več določena z ustavo, 
tako da mora delovna skupnost 
organizacije s statutom določiti 
funkcije in delovno področje teh 
organov.

Pred sprejemom omenjenega 
amandmaja je ustava določala 
čas, za katerega se volita delav
ski svet in upravni odbor, vsebo
vala pa je tudi načela o omejitvi 
ponovne izvolitve članov. Ravno 
tajo je bilo v ustavi določeno, 
da se direktorja imenuje na pod
lagi javnega razpisa, s pogoji in 
po postopku, ki ga določa zakon, 
da se ga imenuje za čas, določen 
z zakonom, ter da zakon določa 
tudi pogoje za predčasno razreši-

Analitična ocena delovnih mest
VEVČE, MAJA 1969 — Dolgo 

je že tega, odkar je bila v tovar
ni opravljena analitična ocena 
delovnih mest. Ne bomo se spu
ščali v to, kakšna je bila takrat 
metoda in sistem, po katerem je 
bila ocena opravljena, niti kakšne 
rezultate je dala, ker so potrebe 
neposredne prakse že v marsičem 
predrugačile takrat dobljene re
zultate.

Spregovorimo raje o drugi spre
menljivki, ki je predvsem prispe
vala k temu, da so normalni od
nosi med ocenami delovnih mest 
postajali vse bolj neusklajeni. Ta 
druga spremenljivka so ljudje, 
oziroma kadrovska struktura, ki se 
je v zadnjih letih močno spre
menila. Tam, kjer so prej delali 
nižje strokovni kadri, delajo se
daj srednje strokovni kadri in 
tam, kjer so prej zadostovali sred
nje strokovni delavci, sedaj de
lajo v glavnem že visoko stro
kovni. Vendar pri tem ne gre sa
mo zato, da so si ljudje pridobili 
večjo izobrazbo, večje znanje in 
s tem boljšo strokovno osnovo za 
delo, temveč gre predvsem za to, 
da so delavci s pridobljenim zna
njem začeli spreminjati tudi sama 
delovna mesta, na katerih so de
lali. Zaradi tega se danes tako v 
neposredni proizvodnji, kakor tu
di drugod v obratih naše tovarne 
dela že skoraj povsem drugače, 
kakor v »dobrih starih časih«. 
Spremenili so se ljudje, spreme
nili smo stroje, spreminjamo teh
nologijo, uvajamo nove sisteme 
za zasledovanje stroškov in druge 
metode proučevanja učinkovito
sti našega skupnega dela. Ukinili 
smo vrsto delovnih mest, mnoga 
nova smo odprli, od mnogih de
lovnih mest pa je ostalo samo sta
ro ime, vsebina dela pa se je 
spremenila. Vse to je terjal od 
nas napredek in bo terjal tudi v 
bodoče.

Vse te spremembe in še mnoge 
druge, vseh se razumljivo ne 
spomnim, so pripeljale do tega 
da so postale stare ocene delovnih 
mest neskladne ravno zaradi tega, 
ker se niso spreminjale, vse drugo 
pa se je spremenilo.

Med drugim smo dogradili tudi 
novo tovarno za premazne papir
je. Morda bo kdo rekel, da je tre
ba pač za tam zaposlene analitič
no oceniti delovna mesta pa bo 
urejeno, vendar bi bilo to prema
lo. Z novo tovarno, s širjenjem 
naše delovne organizacije, se je 
na mnogih delovnih mestih pove
čal obseg dela in odgovornost. 
Povrh tega pa se bomo morali 
prav zaradi te nove tovarne lotiti 
še novih strokovnih del, za katera 
doslej ni bilo potrebe, brez kate
rih pa v bodoče ne bo šlo. Vse to 
in še drugo je tisto, kar mora 
nova analitična ocena upoštevati.

V teh nekaj stavkih sem skušal 
poudariti osnovne vzroke, ki so 
pripeljali do nekaterih obstoječih 
anomalij, ki jih z delnimi rešitva

mi in popravki ni mogoče več re
šiti.

Zaradi tega in zlasti še, ker ne
pravilnosti pri delitvi osebnih do
hodkov lahko povzročijo razne te
žave v medsebojnih odnosih, kar 
se negativno odraža predvsem pri 
produktivnosti dela, so samo
upravni organi sklenili pristopiti 
k revalorizaciji delovnih mest.

V ta namen je bila določena 
tričlanska komisija za analitično 
oceno delovnih mest, ki bo skupaj 
in pod strokovnim vodstvom Za
voda za organizacijo in revizijo 
poslovanja iz Ljubljane izvedla 
analitično oceno delovnih mest.

Omenjeni zavod je že izdelal 
projekt analitične ocene delovnih 
mest. V okviru tega projekta je 
bila tudi že izvedena anketa, ime
novana »inventura dela«, ki nam 
bo služila kot pripomoček pri na
daljnjem delu.

Po projektu bo komisija ocenje
vala delovna mesta na osnovi 
opisov delovnih mest in z obi
skom na samem delovnem mestu, 
če bo potrebno, ob prisotnosti ne
posredno nadrejenega delavca. Le 
na ta način bo komisija lahko ob

jektivno presodila vse elemente, 
ki vplivajo na vrednotenje delov
nega mesta.

Vrednost delovnega mesta bo 
izražena v točkah, ki po eni stra
ni predstavljajo vrednostna raz
merja med posameznimi delovni
mi mesti, po drugi pa določajo 
mero udeležbe pri sredstvih za 
osebne dohodke, ki jih je ustva
rilo podjetje, ali pa delovna enota 
v določenem obračunskem obdob
ju. Glede na to, da je v podjetju 
veliko število delovnih mest in 
bo večina različno ocenjena, bi 
morali v sistemu delitve osebnih 
dohodkov upoštevati oziroma upo
rabljati veliko število različnih 
obračunskih osnov kot vrednost 
delovnih mest. Iz praktičnih raz
logov je to neumestno, zato naj 
bodo delovna mesta, ovrednotena 
z analitično oceno, razporejena, s 
ca. 32 obračunskih kategorij, s 
tem da delovna mesta, ovrednote
na s točkami, razporedimo glede 
na posamezen interval z določeno 
kategorijo. S tem bo sicer oprav
ljena določena korektura, ki pa 
ne bo bistveno vplivala na valori
zacijo posameznih delovnih mest.

Sistem kriterijev za ocenjevanje delovnih mest

Simboli Skupina
kriterijev Kriterii “u skuPnegaKllterh št. točk

A Znanje 45
A1 Izobrazba 27
A2 Delovne izkušnje 18

B Odgovornost 24
B1 Odgovornost za poslovanje 12
B-’ Odg. za delo sodelav. 9
B3 Odg. za delov, sredstva 1,5
B3 Odg. za predmete dela 1,5

C Napor 19
C1 Umski napor 8
C2 Fizični napor 11

D Delovni pogoji 12
D1 Vpliv. del. okolja 10

D2 Nevarnost pri delu 2

Vsak od navedenih kriterijev v 
gornji tabeli ima še sedem stopenj 
glede na večjo ali manjšo stopnjo 
zahtevnosti delovnega mesta po 
izpolnjevanju tega kriterija. Na ta 
način dobimo dokaj razvejan in 
precizen sistem kriterijev za 
oceno delovnih mest.

Tak je projekt za izvedbo ana

litične ocene pri nas, seveda v 
najbolj grobih in skopih obrisih. 
Če bi hoteli sistem do podrobno
sti obdelati, bi bilo potrebno še 
podrobneje spregovoriti o razve
janosti /posameznih kriterijev, kar 
pa bi preseglo okvir in namen te
ga članka. O tem mogoče kdaj 
drugič. V. S.

Uspešno dokončal še eno 
fakulteto

VEVČE, MAJA 1969 — Pred do
brima dvema letoma so samou
pravni organi sklenili poslati na 
specialno izobraževanje tovariša 
Janeza Hribarja, strojnega 
inženirja, na visoko šolo za na
ravoslovne vede v Darmstadt v 
Zahodno Nemčijo. Ta znana uni

verza ima v svojem sestavu tudi 
katedro oz. fakulteto za papir.

Ing. Hribar je poslušal preda
vanja pri znanih strokovnjakih 
in napravil diplomo iz naslova: 
»Odpadne vode v Papirnici Vev
če«.

»Inženir papirja« je njegov

tev direktorja. Izhajajoč iz do
ločil ustave, so zvezni in republi
ški zakoni podrobneje urejali 
vprašanja, za katera je ustava 
določila, da se uredijo z zakoni. 
Tako na primer: postopek izvo
litve organov upravljanja, delov
no področje organov upravljanja 
in druga vprašanja samouprav
ljanja.

Po sprejemu ustavnega amand
maja XV se je pojavilo vpraša
nje, ali se lahko ta amandma kar 
neposredno uporablja ali ne. Pre
vladovalo je mnenje, da lahko, 
vendar pa je potrebno s posebnim 
zakonom določiti, da so preneha
la veljati tista določila zveznih 
zakonov, ki so urejala vprašanja, 
na katera se nanaša ustavni 
amadma XV. Takšen zakon je 
bil sprejet dne 20. marca letos 
in objavljen v 13. številki zvez
nega uradnega lista.

Z omenjenim zakonom je pred
vsem izrecno določeno, katere do
ločbe temeljnega zakona o volit
vah delavskih svetov in drugih 
organov upravljanja v delovnih 
organizacijah nehajo veljati. Raz
veljavljena je večina določb o po
stopku volitev, ki jih je do sedaj 
urejal zakon. V veljavi so ostale 
samo določbe o volilni pravici, o 
varstvu volilne pravice, določbe, 
ki vsebujejo načela tajnega glaso
vanja, kakor tudi nekatere načel
ne določbe o izvedbi volitev, o 
kandidatnih listah, o volitvah 
po volilnih enotah in o predlaga
nju odpoklica. Vse podrobnosti 
pa bo treba urediti z internim 
predpisom podjetja in sicer s po
sebnim pravilnikom o volitvah 
delavskega sveta in drugih orga
nov, ker vseh teh podrobnosti ne 
bo mogoče vnašati v statut. V tem 
pravilniku bo treba predpisati 
tudi postopek imenovanja direk
torja. Izrecno pa je predpisano, 
da mora statut predpisati pogoje 
in postopek za predčasno razre
šitev dRektorja.

Omenjeni zakon od 20. marca 
1969 potem še določa, da nehajo 
veljati določbe drugih zveznih 
zakonov, ki se nanašajo na vo
litve organov upravljanja, kot tu
di določbe, ki se nanašajo na 
ustanavljanje kolegijskih in in
dividualnih izvršilnih organov ter 
na njihovo delovno področje, na 
sestavo kolegijskih organov ter na 
podlago za razrešitev direktorja.

Ob uporabi tega zakona se za
stavlja vprašanje, katere določbe 
temeljnega zakona v podjetjih 
so prenehale veljati. Vsekakor ne 
veljajo več določbe o obveznem 
obstoju upravnega odbora in o 
njegovem delovnem področju, ker 
po ustavnem amandmaju XV ko- 
legialne izvršilne organe in nji
hovo delovno področje določajo 
delovni ljudje s statutom. Nehala 
je veljati tudi določba o najmanj
šem številu članov organov 
upravljanja in določba o delov
nem področju direktorja, razen 
glede zastopanja podjetja in gle
de skrbi za zakonitost poslovanja 
podjetja. Nehala je veljati tudi 
določba o podlagi (razlogih) za 
razrešitev direktorja, kakor tudi 
določba o sestavi razpisne komi
sije za imenovanje direktorja or
ganizacije v sestavu združenega 
podjetja. Vsa vprašanja, ki so jih 
urejale razveljavljene določbe za
konov, morajo biti urejena s sta
tutom ali pravilniki podjetja. 
Vendar pa sme podjetje najpoz
neje do 31. decembra 1969 urejati 
ta vprašanja tudi s sklepi delav
skega sveta. Naš novoizvoljeni 
delavski svet čaka torej odgovor
no delo pri sprejemanju splošnih 
aktov.

J. M.

drugi akademski naslov, eden 
redkih pri nas. Upamo, da mu 
bodo znanja, ki jih je pridobil, 
mnogo koristila pri njegovem de
lu, delo samo pa naši delovni 
skupnosti.

Ob njegovem uspešnem študij
skem dosežku mu iskreno česti
tamo!
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Volje nam ne bo zmanjkalo
MEDVODE, MAJA — Prizade- 

vanje za poživitev, oziroma usta- 
novitev mladinskega aktiva v to
varni se je z uspehom končalo.

■u° d01^ času in več neuspeš
nih sestankih se je mladina v na
ši tovarni zbrala in izvolila svoje 
vodstvo:

ALOJZ KEBSR — predsednik
MILOŠ PETROVAC — sekretar
FRANC HOČEVAR — športni 

referent
MAJDA NAROBE — blagajnik 
URŠULA ŠINK, IDA DOBNI- 

kar, franc Čadež, franc
U^TELiNKAR in MARJAN STA- 
NIC člani sekretariata.

Zei tako pobudo je bil že skraj- 
ca,s’ ,saj j® v tovarni več kot 
mladink in mladincev, starih 

do 25 let. Kje so vzroki in zakaj 
je bilo tako?

Zaprosili smo novega predsed
nika aktiva tov. Kebra za nekaj 
odgovorov:

Lojze, bil si izvoljen za pred
sednika mladinskega aktiva. Zna
no je, da mladinski aktiv prak
tično ni obstajal 4 leta. Kje so bi
li vzroki?

Vzrok takemu stanju je vseka
kor pri prejšnjem vodstvu, ker 
niso aktivizirali dela mladinske 
organizacije. Vso stvar so zane
marili in opustili vsako dejav
nost, tako da je praktično mla
dinski aktiv nehal obstajati. Bili 
pa so tudi objektivni vzroki: pre
majhna zainteresiranost mladih 
za organizirano delo, finančno 
stanje, izmensko delo, nekaj pa je 
že poročenih, in zaposlenih neka
terih v prostem času.

To se pravi, da je mladinski 
akliv začel z delom na novo. še 
bo pavza, ki je trajala toliko ča
sa, poznala pri vašem nadaljnjem 
delu?

Vsekakor se b0‘ ta dolg presle
dek neaktivnosti mladine poznal. 
Obdobje štirih let mirovanja in 
neaktivnosti bo terjalo veliko' na
porov za res uspešno delo vna
prej.

Kaj ste naredili do sedaj in 
kakšne načrte imate za v bodoče?

Na ustanovitveni konferenci in 
na sestanku sekretariata smo got- 
vorili predvsem o našem nadalj
njem delu. To bo odvisno tudi od 
finančnih sredstev. Sprejeli smo 
že program in predračun in ga 
predložili samoupravnim orga
nom. Tudi od tega bo odvisno na
še nadaljnje delo in uresničitev 
programa. Velikih planov ne bo
mo delali. Tisto, kar bomo pro
gramirali, bo odvisno od možnosti, 
ker možnosti so eno, želje pa dru
go. Vsekakor bi radi organizirali 
en ali dva izleta. Naš športni re
ferent tov. Hočevar je uspešno 
organiziral v .aprilu smučarsko 
tekmovanje na Zelenici in sicer 
med kolektivi na medvoškem ob
močju. Povabili smo tudi tovariše 
iz Vevč. Stiki z mladinskimi ko
lektivi-na območju Medvod so že 
v teku, obnovili pa bi radi tudi 
prijateljske stike z ostalimi mla
dinskimi kolektivi v sorodnih pod
jetjih, predvsem z mladino iz Pa
pirnice Vevče, Zagreba in Reke. Po 
možnosti bomo organizirali še 
kakšno športno tekmovanje v po
letnem času. Ponavljam pa, da bo 
vse to odvisno od materialnih 
sredstev. Volje nam ne bo zmanj
kalo.

Kakšno pomoč pričakuješ od 
družbano-političnih organizacij in 
samoupravnih organov v tovarni?

2e pri samem konstituiranju 
mladinskega aktiva smo imeli ve
liko pomoč od OOZK, predvsem 
od sekretarja tov. Vukašina Lu- 
tovca, ki je bil tudi glavni inici- 
ator. Sindikalna podružnica se 
tudi zanima za naše delo. Od nje 
pričakujemo obljubljeno pomoč, 
ki pa ne bo povsem zadostovala 
za uresničitev našega programa. 
Upam, da bodo imeli samouprav
ni organi razumevanje do našega 
dela in nam nudili potrebno po- 
:|m>č. Pri tem moram poudariti, da 
je pokazal tov. direktor Zule iz
redno zanimanje za naše delo in 
nam pri tem tudi pomagal.

Znano je, da se mladina vse 
bolj usmerja na klubsko delo. Ali 
nrislite tudi na to?

Ne. Že prej sem omenil, da ve
likih neuresničljivih programov 
ne bomo delali. Za tako delo še 
niso dami pogoji. Prvi pogoj je za 
nimanje mladih za tako delo, po
tem prostori, pa materialna sred
stva itd. Ta problem se rešuje na 
področju Medvod, kjer se zelo in
tenzivno dela na ustanovitvi mla
dinskega kluba. Upam, da bomo 
uspeli.

In še to vprašanje: Kako je 
mladina zastopana v samouprav
nih organih in družbeno-politič- 
nih organizacijah?

Stanje ni zadovoljivo. Prj le
tošnjih volitvah sta bila v DS iz
voljena dva mladinca. V izvršnem 
odboru sindikalne podružnice ni 
nobenega. V ZK sta samo dva in 
še ta dva sta stara 26 in 27 let. 
Na tem področju se morajo stvari 
spremeniti in bomo tudi delali na 
tem. Ker pa aktiv prejšnja leta ni 
obstajal, je skoraj razumljivo, da 
je bilo tako. Moram še povedati, 
da se mladi posebno zanimajo za 
nadaljnji obstoj in razvoj tovarne 
in nam ni vseeno ali bo tovarna 
prosperirala ali ne.

Udeleženci 4. konference Krajevnega komiteja ZKS Polje, 15. 4. 1969

Delovanje aktiva mladih komunistov pri 
krajevni konferenci ZKS v Polju

VEVČE, MAJA — Sklepi III. 
redne krajevne konference ZKS 
Polje vsebujejo tudi zadolžitev 
glede ustanovitve stalnega aktiva 
mladih komunistov. Namen usta
novitve stalnega aktiva mladih 
komunistov bo po mnenju članov 
konference poživelo delovanje or
ganizacije ZM na našem področ
ju, kadrovsko učvrstilo in pomla
dilo vrste organizacije ZKS, pred
vsem tistih, ki ne skrbijo dovolj 
za pomlajevanje lastnih vrst.

Za organizacijsko, vsebinsko in 
politično odgovornost ustanovitve 
stalnega aktiva mladih komuni
stov (nadalje aktiv mladih) je bi
la zadolžena komisija za mladin
ska vprašanja pri KK ZKS Polje. 
Komisija je na svoji seji 26. 2. 
1969 sprejela določene sklepe v 
zvezi z ustanovitvijo aktiva mla
dih. Naj navedem nekaj osnovnih 
sklepov, ki pojasnjujejo sestavo 
stalnega aktiva mladih, kot tudi 
predloge za osnovne oblike se
stajanja in delovanja aktiva mla
dih:

■— Aktiv mladih sestavljajo:
1. člani OZK s področja KK 

ZK Polje do 27 let starosti,
2. člani OZK študentje, dijaki, 

ostali komunisti do 27 let starosti, 
ne glede na mesto sprejema in za
poslitve, ki prebivajo na področju 
KK ZK Polje,

3. vsi novo sprejeti člani ZK v 
tekočem letu od 27.—30. leta,

4. vsi perspektivni kandidati za 
sprejem v članstvo ZK s pod
ročja KK ZK Polje.

Razpravljali smo tudi o vsebini 
delovanja aktiva mladih in se do
govorili za nekatere osnovne ob
like:

— Delovni sestanki stalnega 
aktiva — dogovor članov stalnega 
aktva za skupne akcije naprimer 
ustanovitev aktiva Zveze mladihe 
v posameznih krajevnih skupno
stih ali delovnih organizacijah, 
kjer. ta še ne obstaja.

— Predavanje o raznih temah 
politično-idecloškega in družbe
nega področja obvezno za vse čla
ne aktiva.

— Delovni sestanki posameznih 
skupin članov aktiva mladih ko
munistov, pri dogovarjanju za re
ševanje konkretnih nalog delova
nja organizacij ZM terena in v 
gospodarskih organizacijah. Taki 
delovnj sestanki bodo sklicani na 
pobudo vodstva aktiva ali mladih 
komunistov iz posameznih pod
ročij. Tako npr. ustanovitev mla
dinskih organizacij v krajevnih 
skupnostih Zalog, Zadvor, Zado
brova, v gospodarskih organizaci
jah Agrokombinata Emona itd.

— Glede izobraževanja smo 
predlagali naslednje:

Razni izleti z razgovori oz. pre
davanja. Razgovori z odborniki 
oz. poslanci o delovanju skupščin 
ter o problemih komunalne samo
uprave.

Za posamezne teme iz samo
upravnega področja bi pripravili 
tudi razgovore in obiske v delov
nih organizacijah, v katerih so 
nekateri problemi npr. kadrovska 
noljtika, nagrajevanje, vsaj pri
bližno zadovoljivo rešeni.

Individualni stud.j je ena iz
med zelo pomembnih oblik izo
braževanja članov aktiva in mora 
ostati še v naprej aktualna.

Prav tako je komisija razprav
ljala tudi o možnih kandidatih v

vodstvu aktiva mladih in obrav
navala pismo novosprejetim mla
dim članom ZK.

Po pripravi vseh potrebnih ma
terialov je komisija za mladinska 
vprašanja sklicala mlade komu
niste na ustanovni sestanek stal
nega aktiva, ki je bil 10. aprila 
1969 v prostorih KS v Polju. 
Ustanovnega sestanka aktiva
mladih so se poleg članov aktiva 
udeležili še člani CK in MK ZK 
tov. Karla Novak in Gojko Stanič 
sekretar KK Bojan Groboljšek in 
Aleš Golja, vodja KK ZM Moste 
— Polje. Prisotni člani aktiva in 
gostje, ki so razpravljali, so toplo 
pozdravili ustanovitev aktiva
mladih, ker je po njihovem mne
nju dolgoletna neorganiziranost 
mladih imela za posledico večjo 
politično pasivnost v delovanju 
organizacije ZK, predvsem v osta
lih društvih in organizacijah, ki 
združujejo mlade. Ugodno so oce
nili predlagani dolgoročni pro
gram delovanja aktiva, le nekate
ri so bili mnenja, da je preobši
ren in da vsebuje preveč politič
nih tem.

S tem je bilo pojasnjeno tudi 
vprašanje, ki ga je postavila čla
nica aktiva, ki je imela aktiv mla
dih kot neko »poroto«, pred kate
ro bi ostali mladinci in mladinke, 
pripovedovali oz. odgovarjali za 
dejavnost posameznih mladinskih 
organizacij, ne pa obratno, da 
mladi komunisti delujejo v or
ganizacijah ZM, pomagajo pri re
ševanju konkretnih problemov in 
ne nazadnje, da so politično od
govorni za realizacijo njihovih 
programov. Gostje konference so 
pohvalno ocenili prizadevanje ko
miteja in komisije, ki je pripra
vila vse potrebno za ustanovni se
stanek aktiva mladih, kot tudi 
zelo konstruktivno razpravo mla
dih oz. njihovo pripravljenost za 
politično delovanje pa ohrabrujo
če za nadaljnji razvoj organizacij 
ZK. Prav tako je bila podana za
hteva o formiranju krajevne kon
ference ZM v Polju. Člani in vod
je konference morajo biti pred
vsem člani aktiva mladih komu
nistov.

Večina razpravljavcev na usta
novnem sestanku vidi pomoč 
mladim članom v tem, da jih or
ganizacije ali vodstva ZK vklju
čijo v konkretno politično dejav
nost, bodisi v ZM in njenih dru
štvih in drugih družbeno-politič-

nih organizacij. Na kraju usta
novnega sestanka je bilo izvolje
no 9-člansko vodstvo stalnega ak
tiva mladih, ki ga sestavljajo mla
di komunisti s terena, gospodar
skih organizacij in študentje. Ak
tiv mladih šteje 63 mladih komu
nistov s področja Polja.

15. aprila 1969 je bila v Polju 4. 
krajevna konferenca ZK, posve
čena izključno v prvem delu obu
ditvi spominov na 50-letnico ZK, 
SKOJ in sindikatov. Vodja raz
govora tov. Franc Šetinc, član 
predsedstva CK ZK in delegat na 
IX. kongresu ZK Jugoslavije, pa 
je v drugem delu konference po
dal kratko oceno o pomenu spre
jetih kongresnih materialov za 
nadaljnji gospodarski, družbeno
politični razvoj naše družbene 
skupnosti. Prav tako je tov. Še
tinc odgovarjal na zastavljena 
vprašanja prisotnih članov kra
jevne konference, sekretarjev or
ganizacij ZK in članov aktiva 
mladih komunistov.

Prva seja vodstva stalnega ak
tiva mladih komunistov je bila 
23. aprila 1969. Na seji je bil iz
voljen za predsednika tov. Andrej 
Cimerman —■ organizacija ZK Is
kra, namestnik Miloš Lojevec 
organizacija ZK Polje.

Sklenjeno je bilo, da predsed
nik ali njegov namestnik skrbita 
za organizacijsko in vsebinsko re
alizacijo predvidenih akcij, skli
canje skupnih sestankov aktiva, 
vodstva aktiva, vodi evidenco o 
vsakokratni prisotnosti vabljenih 
članov. Po potrebi poroča krajev
ni konferenci ZKS o delu in pro
blematiki dela stalnega aktiva 
mladih komunistov. Pri svojem 
delu je samostojen, po potrebi pa 
sodeluje z mestnim komitejem 
ZKS in mladinsko komisijo pri 
KK ZKS.

Ostali člani vodstva aktiva mla
dih Irena Kržič, Lojze Srebrnič — 
organizacija ZK Polje, Rudi Pu
har — organizacija ZK gimnazija, 
Anica Miklič — organizacija ZK 
Zadvor, Borut Maček — organi
zacija ZK Zadobrova, Vid Vilfan 
in Suljo Devedič — organizacija 
ZK Papirnica Vevče, pa so poli
tično odgovorni za realizacijo pro
grama delovanja stalnega aktiva 
in delujejo med mladimi komuni
sti in mladino tam, kjer žive in 
delajo. So nosilci dogovorjenih 
akcij aktiva na terenu in v go
spodarskih organizacijah.

Volitve DS v tovarni 
celuloze Medvode

31EDVODE, APRILA — Tudi 
letos smo v tovarni celuloze volili 
polovico članov delavskega sveta 
za mandatno dobo dveh let. Vo
litve so bile v dveh volilnih eno
tah: I. »celuloza in pinotan«, II. 
— »uprava in vzdrževanje«.

V volilni enoti »celuloza in pi
notan« je kandidiralo 10 kandi
datov, izvoljenih pa je bilo 6. V 
volilni enoti »uprava in vzdrže
vanje« pa je kandidiralo 7 kandi
datov, izvoljeni pa so bili 4.

Od skupnega števila v volilni 
imenik vpisanih volivcev 289 je 
glasovalo 225 volivcev ali 77,85

Izvoljeni so bili:

1. ANTON DOLINAR, trakto
rist

2. LADO TOMAŽIN, pomočnik 
vedje proizvodnje celuloze

3. ANTON ŠINK, izmenski 
delovodja

4. IVAN KOPRIVNIK, izmen
ski vodja priprave lesa

5. FRANC HOČEVAR, izparilec 
pinotana

6. ALOJZ KOSEC, pripravlja
vec kisline

7. PAVLE RUPAR, električar
8. MILAN TEHOVNIK, orod

jar
9. ING. RIKO POŽENEL, teh

nolog v pinotanu
10. ANDREJ MIHOVEC, mizar

Vodstvo aktiva mladih je spreje
lo kratkoročni program za maj 
1969:

— Predavanje o temi: »Ideolo
ške in vsebinske razlike med pro
grami, partijami sosednjih držav 
in ZK«.

— Organiziranje posvetovanja 
o problematiki mladine, njihove 
organiziranosti na področju kra
jevne skupnosti Zadobrova—Sne- 
berje.

—- Organiziranje tovariškega
srečanja vseh mladih komunistov 
aktiva povezan z obiskom kraja 
iz NOB z udeležbo nekaterih sta
rejših aktivistov, ki bi neposred
no vodili razgovor z mladimi ude
leženci srečanja itd.

Sprejete so bile tudi zadolžitve, 
kdo bo za posamezno akcijo odgo
voren in akcije časovno določene. 
Menim, da je aktiv mladih že pre
bolel začetne organizacijske teža
ve in da boi s sodelovanjem in s 
pomočjo krajevnega komiteja 
ZKS, komisije za mladinska 
vprašanja, organizacij ZKS in 
starejših komunistov uspel izpe
ljati sprejeti program delovanja 
in tako oživeti družbeno-politično 
aktivnost mladine na področju 
KK ZK Polje.

J. M.

Samo kar je 
narava sama 

okrasila
VEVČE, MAJA 1969 — Men

da smo postali kot otrok, ki 
mu starši vedno znova trpajo 
množico igrač in drugih do
brin. Preveč jih ima, ne zna 
jih ceniti, naveliča se jih za
radi preobilice. Preobilica ga 
je napravila mlačnega in ne
dojemljivega za vse lepo.

Kot tega otroka, nas je pre
vzela komodnost in lov za čim 
večje materialne dobrine. Ob 
tem pa smo pozabili na vse 
pridobitve idejnosti, ki jih je 
izvojevala ena generacija pred 
nami. Pozabili smo na kolek
tivno življenje, na idejno-po- 
litični napredek, na borbenost, 
skratka na medsebojno zvezo.

Zunanji znaki razvoja v pol
pretekli dobi so tudi državni 
prazniki. Eden in največji med 
njimi je prvi maj — praznik 
dela. In kako je bilo letos v 
tovarni ob tem prazniku? Zna
li smo izprazniti kozarček, 
morda tudi katerega preveč. 
Mnogi predali delovnih miz so 
bili predčasno zaprti, stroji so 
sicer počivali zaradi reparatur 
pa tudi marsikatero orodje za 
popravilo strojev je počivalo. 
Nekaterim se je celo predčas
no mudilo domov. Samo to. 
Na zunaj pa se razen dveh za
stav pred vhodi v tovarno, ni
kjer ni poznalo, da je tu praz
nik dela. Nikjer dekoracij, na 
nobenem oknu ozelenele veji
ce, kot znanilke pomladi, kot 
znaka prerojene narave ob ča
su, ko je iz leta v leto nazaj 
tja do Chicaga praznoval de
lavec in končno prišel do svo
jih pravic. Kdo je za tako ma
lomarnost odgovoren? Kje so 
bili (ne)aktivni sodelavci, kje 
je bila mladina, ki je vedno 
in vsako leto dosedaj skrbela, 
da je tovarna v teh dneh iz- 
gledala praznično?

Še dobro, da je narava sa
ma poskrbela za zelenje ob 
Ljubljanici ih zelenicah ob 
poteh!

S. R.
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Pokojninsko zavarovanje v javni razpravi
VEVČE, MAJA — Prizadevanja 

za izpopolnitev celotnega družbe- 
no-e.konomsfcega sistema in ures
ničevanje družbene in gospodar
ske reforme so nujno sprožila tu
di potrebo po temeljitem prouče
vanju in izpopolnitvi sistema so
cialnega zavarovanja. Skupščina 
SR Slovenije je že leta 1967 usta
novila posebno skupino poslancev 
in strokovnjakov, ki naj bi prou
čila sistem in predlagala ustrezne 
rešitve. Ti predlogi so že izdelani 
in jih je skupščina SRS že obrav
navala in dala v javno razpravo. 
Podobna aktivnost teče tudi v dru
gih republikah in zveznih orga
nih. Zvezna skupščina je tudi 
sprejela osnutek predlogov in pri
poročil, da naj bo javna razpra
va do začetka 1970. leta.

S tem člankom se v javno raz
pravo vključujemo tudi mi z že
ljo, da vsi člani kolektiva spo
znajo sistem socialnega zavarova
nja in pa vse predloge, ki se v 
zvezi s tem predlagajo. Javno 
razpravo o predlogih za izboljša
nje sistema pokojninskega in in
validskega zavarovanja bo vodila 
sindikalna organizacija. Treba bo 
oceniti »predloge«, jih podpreti ali 
pa izkristalizirati svoja mnenja 
in stališča.

Potrebno je, da za uvod v raz
pravo prikažemo sedanji sistem 
pokojninskega in invalidskega za
varovanja.

1. Načela pokojninskega 
zavarovanja

Obveznost kot načelo pokojnin
skega zavarovanja pomeni, da je 
vsak delavec že s tem, da je v 
delovnem razmerju, od samega za
četka svojega delovnega razmer
ja zavarovan za starost; po njem 
so zavarovani tudi tisti družinski 
člani ki lahko uveljavljajo pra
vico do družinske pokojnine. V 
pristopanju k pokojninskemu za
varovanju torej ni nikakršne pio- 
stovoljnosti.

Solidarnost in vzajemnost kot
načeli pokojninskega zavarovanja 
vsebujeta funkcijo, po kateri vpla
čujejo vsi delovni ljudje v delov
nem razmerju od svojih osebnih 
dohodkov (kdor ima večji doho
dek, vplačuje več) prispevke v 
skladu pokojninskega zavarova
nja. Vsak posameznik lahko uve
ljavi svojo pravico, če je prišlo 
do zavarovanega primera pod po
gojem določene starosti in določe
ne delovne dobe. To pomeni, da 
vsako plačilo brez doseganja sta
rostne in delovne meje še ne daje 
tudi pravic do uveljavljanja po
kojnine.

Samoupravnost postaja tudi v 
pokojninskem zavarovanju vse 
bolj pomembna, čeprav še ni tako 
razvita.

Načelo enotnosti sistema pokoj
ninskega zavarovanja je zlasti v 
tem, da se osnovne oblike pravic 
in obveznosti urejajo na enoten 
način z zvezno zakonodajo.

Načelo samofinanciranja se uve
ljavlja tako, da vplačujejo zava
rovanci sami iz svojih osebnih do
hodkov v skladu pokojninskega 
zavarovanja. Vse tiste pravice, ki 
izvirajo iz teh vplačil, pomenijo 
dejansko vračanje vloženega pri
spevka, ki ga je zavarovanec med 
svojo delovno aktivnostjo vplačal 
v sklade.

Načelo odvisnosti pravic od vla
ganja omogoča, da bo vsak, ki je 
vlagal v sklade, dobil tudi pokoj
nino glede na to, koliko časa in 
koliko je vlagal.

2. Starostna pokojnina
Za uveljavljanje starostne po

kojnine sta potrebna dva pogoja:
— določena starost,
— določena pokojninska doba 

(delovna ali zavarovalna doba in 
doba, ki je z delovno izenačena).

a) Pravico1 do polne starostne 
pokojnine imajo:

— moški, če izpolnijo 40 let po
kojninske dobe,

— ženske, če izpolnijo 35 let po
kojninske dobe.

Pri polni starostni pokojnini to
rej ni treba doseči še določene

starosti, če ima zavarovanec 40 
oziroma zavarovanka 35 let po
kojninske dobe.

b) Pravico do predčasne pokoj
nine imajo:

— moški z najmanj 35 let po
kojninske dobe in pri 55-letih 
starosti,

— ženske z najmanj 30 let po
kojninske dobe in pri 55 letih sta
rosti.

V primeru izpolnitve pogojev 
za polno starostno pokojnino lah
ko delovna organizacija brez de
lavčevega pristanka prekine de
lovno razmerje (to pri predčasni 
pokojnini ni mogoče).

c) Tisti zavarovanci, ki se kas
neje zaposlijo, ali pa iz raznih 
vzrokov niso dosegli večje pokoj
ninske dobe, lahko uveljavijo ne
polno starostno pokojnino in si
cer:

— moški z najmanj 20 let po
kojninske dobe in pri starosti 60 
let,

— ženske z najmanj 20 let po
kojninske dobe in pri starosti 55 
let.

Kadar imajo zavarovanci manj 
kot 20 let pokojninske dobe, lah
ko uveljavljajo pokojnino le, če 
imajo:

— moški najmanj 15 let zava
rovalne dobe in pri starosti 65 let,

— ženske najmanj 15 let zava
rovalne dobe in pri starosti 60 let.

3. Bonificiranje delovne dobe
,Za delavce na nekaterih delov

nih mestih, ki so izjemno težka 
ali zdravju škodljiva, je v pokoj
ninskem zavarovanju zagotovljen 
poseben, ugodnejši način uveljav
ljanja pravic. Cas, med katerim 
so opravljali taka dela, se računa 
zanje s podaljšanim trajanjem, 
oz. glede na to se zniža tudi sta
rostna meja za upokojitev. Delov
na mesta, na katerih se računa 
delovna doba s podaljšanim traja
njem, so npr.: rudarji, metalurgi, 
piloti, steklarji, gradbinci itd. Vr
sta delovnih mest in njihovo šte
vilo ni dokončno ali pa nespre
menljivo. S sprememnami predpi
sov se lahko število in vrsta taKih 
delovnih mest poveča, spremeni 
ali pa tudi ukine, če ni več pogo
jev, zaradi katerih je bilo uve
ljavljeno tako bonificiranje. Naše 
podjetje nima takih delovnih 
mest, ki bi se štela za bonificira
no delovno dobo.

Za posebne pravice, ki nastaja
jo za zavarovanje na takih delov
nih mestih, je ugotovljena poseb
na obveznost, njihove delovne or
ganizacije, da je za večje rizike in 
obremenitve, ki nastajajo zaradi 
takih pogojev, tudi povečani pri
spevek v sklade zdravstvenega 
zavarovanja.

4. Ugotavljanje višine pokojnine
V našem pokojninskem sistemu 

je uveljavljeno načelo delitve po 
delu glede na odvisnost višine po
kojnine od trajanja in viši
ne vplačila prispevka zava
rovanca (prispevek od oseb
nega dohodka). Tudi konkret
na višina pokojnine za vsakega 
zavarovanca se ugotavlja glede 
na njegove osebne prispevke, oz. 
glede na višino osebnega dohod
ka, ki ga je posameznik prejemal 
v zadnjih petih letih pred upoko
jitvijo. Tako se ugotavlja pokoj
ninska osnova, ki pomeni popreč
ni mesečni osebni dohodek zava
rovanca, ki ga je prejemal v zad
njih petih letih.

Zavarovanec tudi lahko zahte
va, da se ugotavlja pokojninska 
osnova na podlagi desetletnega 
poprečja, če je to poprečje zanj 
ugodnejše.

V primeru, da zavarovanec iz
polnjuje pogoje za polno starost
no pokojnino; mu pripada le-ta v 
višini 85 «/o od ugotovljene po
kojninske osnove. Ce gre za pri
mere, ko zavarovanec nima vseh 
pogojev za polno pokojnino — 
predčasna ali nepolna starost
na pokojnina — pa se za vsako 
manjkajoče leto pokojninske dobe 
pokojnina zmanjšuje za določen 
odstotek. Tako dobi tisti, ki ima

najmanjšo možno pokojninsko do
bo (15 let) pokojnino v višini 33 
procentov (zavarovanec) oz. 40 °/o 
(zavarovanka) pokojninske osno
ve. Tako je višina pokojnin med 
35 "/o oz. 85 °/o pokojninske osno
ve, kar so tudi meje višine pokoj
nin.

Za nekatere posebne kategorije, 
vojaške upokojence, udeležence 
NOV in delavce na nekaterih me
stih tajništva notranjih zadev so 
določeni nekoliko ugodnejši po
goji.

5. Družinske pokojnine

V primeru smrti delavca ali 
osebnega upokojenca nastane pra
vica do družinske pokojnine, ki jo 
uživajo z zakonom določene ose
be — družinski člani umrlega.

Pravice do družinske pokojnine 
imajo:

— zakonec
— otroci
•— otroci brez staršev (vnuki, 

bratje, sestre)
— starši v primeru, če jih je 

umrli vzdrževal. Vsi ti imajo pra
vico do družinske pokojnine pod 
določenimi pogoji, ki jih je moral 
izpolniti umrli zavarovanec.

Višina družinske pokojnine je 
odvisna od:

— višine pokojnine, od katere 
bi imel umrli zavarovanec pravi
co in

— števila preostali družinskih 
članov.

Tako se v primeru, če pride do 
uveljavljanja družinske pokojni
ne, najprej ugotovi, do kakšne po
kojnine bi imel zavarovanec pra
vico v trenutku svoje smrti. Gle
de na višino pokojnine se ugotav
lja tudi odstotek družinske po
kojnine. Tako ima en preostali 
družinski član pravico do pokoj
nine v višini 70'Vo od pokojnine, 
ki bi jo imel umrli, dva člana 
imata 80°/o, trije člani 90 %> in 
več kot trije 100 %.

6. Socialno varstvo 
v pokojninskem zavarovanju
V našem pokojninskem sistemu 

prevladujejo ekonomska načela, 
vendar pa obstajajo tudi določila, 
ki vnašajo vanj določena socialna 
načela: gmotno varnost, zagoto
vitev dejanske vrednosti pokojni
ne, spremljanje življenjskih stro
škov, usklajevanje pokojnin z gi
banjem življenjskih stroškov itd.

a) Varstveni dodatek kot izra
zito socialni ukrep je oblika soci
alnega varstva in socialne varno
sti tistih upokojencev, ki bodisi 
zaradi nizkih poprečij osebnih do
hodkov ali pa zaradi kratke de
lovne dobe niso dosegli pokojnine 
v višini, ki pomeni po družbenih 
merilih mejo življenjskega obsto
ja.

b) Valorizacija osebnega do
hodka pomeni drugi ukrep, ki za
gotavlja večjo socialno varnost 
upokojencev. V modernih pogojih 
gospodarjenja je inflacija norma
len pojav. Z nominalno rastjo pre
jemkov zavarovancev pada tudi 
nominalna in realna vrednost pre
jemkov v predhodnem obdobju. 
Da bi ta pojav preprečili, se oseb
ni dohodki v časovnem obdobju, 
ki pride v poštev za ugotavljanje 
pokojninske osnove, valorizirajo.

c) Valorizacija pokojnine kot
druga oblika vzdrževanja redne 
vrednosti pokojnin pa je v tem, 
da se že uveljavljene pokojnine 
vsako leto obvezno usklajujejo z 
rastjo življenjskih stroškov. Re
publiške skupnosti socialnega za
varovanja morajo v začetku vsa
kega leta ugotavljati povečanje 
življenjskih stroškov. Ce so stro
ški večji, kot je bil določeni od
stotek v prejšnjem letu, zagotav
ljajo skupnosti tudi valorizacijo 
uveljavljenih pokojnin.

č) Usklajevanje pokojnin je na
slednji ukrep, ki ga tudi izvajajo 
republiške skupnosti socialnega 
zavarovanja. Ta ukrep zagotavlja 
tako gibanje uveljavljenih pokoj
nin, ki upošteva tudi splošni dvig 
življenjske ravni prebivalstva. 
Poleg tega zagotavljata obveznost 
in pooblastilo samouprave neneh

no spremiljanje ravni pokojnin 
istih kategorij zavarovancev (istih 
kvalifikacij, enakih delovnih 
mest), ki pa so bile uveljavljene 
v raznih časovnih obdobjih.

7. Gibanje v pokojninskem 
zavarovanju

Problematiko vsakega pokoj
ninskega sistema moramo reše
vati glede na objektivne ekonom
ske pogoje. To pomeni, da mora
mo upoštevati pri ugotavljanju 
obsega oblik in vrst pravic eko
nomsko razvitost in druge objek
tivne okoliščine, kot npr.: demo
grafsko sestavo, obseg zaposleno
sti, višino narodnega dohodka itd. 
Družbeni sistem, smotri socialne 
politike in njene vsebine vplivajo 
na vsebino vsakega pokojninskega 
zavarovanja. Tudi socialno-poli- 
tični smotri pokojninskega zava
rovanja ne smejo nasprotovati 
objektivni ekonomski stvarnosti. 
Pokojninski sistem s svojim delo
vanjem namreč lahko pozitivno 
ali negativno vpliva na ekonom
sko in gospodarsko rast vsake de
žele. Ni novost, da ima vsaka re
šitev v pokojninskem zavarova
nju neposredni vpliv na zaposle
nost, intenzivno izkoriščanje pro
izvodnih sil, potrošnjo, odnose 
med proizvodno in neproizvodno 
potrošnjo, na razmerja v delitvi 
narodnega dohodka itd.

Nekateri podatki o gibanjih v 
pokojninskem zavarovanju, zlasti 
tisti, ki zadevajo številčna giba
nja (rast števila upokojencev) in 
tisti, ki kažejo določene material
ne učinke v narodnem gospodar
stvu (udeležba v narodnem do
hodku), ilustrirajo stanje in per
spektive pokojninskega zavarova

nja v Sloveniji. Prav je, da pri 
tem opozorimo tudi na določene 
primerjave z drugimi republika
mi.

Zaradi različne socialne in sta
rostne sestave zaposlenih in za
radi različnih pogojev gospodar
skega in socialno-ekonomskega 
razvoja posameznih območij Ju
goslavije tudi nastajajo različna 
razmerja v posameznih republi
kah. Ta razmerja bodo tudi v pri
hodnje zelo različna. Razumljivo 
je, da tako objektivno stanje vpli
va na uresničitev zamisli glede 
nadaljnjih rešitev v pokojnin
skem zavarovanju.

Na 1000 zavarovancev je prišlo 
v posameznih republikah nasled
nje število upokojencev:

Invalidski, starostni in družin
ski upokojenci, po republikah:

Leto Leto
1962 1967

Slovenija . . . . 238 280
BiH .... . . 136 222
Črna gora . . 209 302
Hrvatska . . . . 213 281
Makedonija . . . 89 145
Srbija . . . . . 157 210
SFRJ . . . . 180 236

Mnenja smo, da bi prikaz seda
njega sistema pokojninskega za
varovanja omogočil vsem zainte
resiranim članom kolektiva, da se 
bodo lažje in bolj uspešno vklju
čili v razpravo o novem sistemu 
pokojninskega in invalidskega za
varovanja. V prihodnji številki 
bomo nadaljevali sestavek s pred
logi za izboljšanje sistema pokoj
ninskega zavarovanja.

Janez Preši

Ivanka je odšla v pokoj
VEVČE, MAJA 1969 — Trda je bila mladost naše sodelavke 

Ivanke Jančarjeve* V zgodnji mladosti si je služila kruh kot 
gospodinjska pomočnica, potem je nad 8 let delala v Saturnusu, 
z ostankom službene dobe, na enaindvajset let pa je pričakala več 
kot zasluženi pokoj v Papirnici Vevče. Ko je tik pred prvim majem 
segala v roke svojim delovnim tovarišicam, ko jo je na poslovilni 
razgovor sprejel direktor podjetja, in ko je z vsakomur pokramljala 
malo o sebi, smo jo tudi mi prosili, naj nekaj pove za naš časopis

Tovarišica Ivanka, na katerih 
delovnih mestih ste delali in kako 
ste se počutili med nami v tovar
ni?

Počutila sem se dobro. Sem 
skromna, zato se mi je zdelo vsa
ko delo nujno in sem ga rada pri
jela. Delo ni bilo pretirano težko. 
V začetku sem delala na različnih 
delovnih mestih, zadnja leta pa v 
papirni dvorani.

Ali lahko poveste o svojem naj
lepšem in najslabšem trenutku v 
tovarni?

Ne enega, ne drugega skoraj ni
sem občutila. Najbolj pa sem bila 
zadovoljna, ko smo v oddelek roč
ne dodelave papirja dobili nove
ga vodjo oddelka. Ta je postopal 
z vsemi enako. Nobene od delavk 
ni razlikoval niti po letih niti po 
zunanjosti. Stremel je le za na
predek pri delu in čim boljši uči
nek.

Ce bi še enkrat začeli z delom, 
ali bi šli spet v industrijo papir
ja?

To pa skoraj ne. Ce primerjam 
delo žensk v Saturnusu z delom

v papirnici, je tam delo dosti laž
je. Zame, kot za mater in gospo
dinjo, je bila papirnica privlač
nejša zaradi bližine mojega sta
novanja do tovarne.

AH mislite, da je za delavke v 
sortirni dvorani dovolj preskrblje
no, kar se tiče prostega časa, de
lovnih pogojev, varstva žene — 
matere in varnosti pri delu?

Jaz osebno sem bila zadovoljna, 
tudi večina drugih, zmeraj je ne
kaj takih, ki tudi sitnarijo. Meni 
so šli vedno na roko, četudi sem 
imela včasih med delovnim časom 
kaj urediti za otroke, kot npr. ro
diteljski sestanek, zdravnika, le
karno in podobno.

In zadnje dni vašega bivanja 
med svojimi sodelavkami?

Na to vprašanje sem komaj ča
kala. V papirni dvorani je nava
da, da se zahvalimo pismeno na 
oglasni deski, jaz pa sem si raje 
izbrala pot prek časopisa. Ker sem 
delala pri izmetu, si skoraj nisem 
mislila, da me druge delavke opa
žajo. Te dni pa sem šele ob sol
zah ginjena opazila, da sem bila 
enak član v družbi celega oddelka. 
Neizmerno sem presenečena in 
ne vem, kako bi se zahvalila vsem 
in vsakemu posebej za prijetno 
slovo od dela, ki so mi ga z da
rili in lepimi besedami priredili 
obe izmeni v papirni dvorani, za
vijači papirja, ženske s premaz
nega oddelka, mojstri dodelave in 
nazadnje še lepe besede ljudi v 
upravi in sam tovariš direktor. 
Se enkrat vsem lepa hvala. Od
hajam z lepimi spomini.

Želimo vam še veliko let mir
nega življenja v pokoju, radoved
ni smo pa le, kaj boste sedaj po
čeli?

Zadnje dni se počutim, kot bi 
bila na novo rojena. Želim si 
zdravja, delo bo vedno še samo 
prišlo. Do sedaj skoraj nisem ime
la časa niti preveč denarja za iz
lete. Ljubim naravo, zato bom 
šla tudi malo okoli. Moji otroci 
so pri kruhu, torej velikih skrbi 
ni več.
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Občni zbor aktiva Zveze borcev Transportna sredstva — kakšna?
VEVČE, MAJA 1969 — Letos se 

je prvič zbral aktiv bivših parti
zanov in aktivistov, zaposlenih v 
naši tovarni, na svoj občni zbor, 
devetega maja, na dan zmage, na 
dan, ko je bila pred 24 leti osvo
bojena naša bela Ljubljana. Ni 
slučajno, da je aktiv članov ZB 
v podjetju izbral prav ta zgodo
vinski dan za dan, ko naj bi v 
prihodnje skliceval svoj letni obč
ni zbor. Ta dan je bil in je globo
ko v zavesti vsakega partizana 
zapisan kot mejnik med hudim 
in dobrim. Za nas partizane je po
menil prihod v Ljubljano, prihod 
v obljubljeno deželo, konec trp
ljenja in izpolnjenje vseh že
lja. Ne vem, če si je še danes mo
goče zamisliti ta veličasten dan, 
ko so partizanske brigade ponosi 
no vkorakale v naše belo mesto 
To je bil dan največje radosti' 
istočasno pa tudi največje žalosti. 
Radost tistih, katerih svojci so se 
vrnili _iz težkih bojev in žalosti 
zlasti žena in otrok, katerih možje, 
oziroma očetje so žrtvovali svoja 
življenja za svobodo. Zamislimo 
se samo v gorje neštetih mater, 
ki so z upanjem v srcu pričako
vale prihod svojih hčera in sinov 
iz boja, pa so jim njihovi sobor
ci povedali, da so padli prav na 
koncu vojne, morda nekje na Or
lah^ ali pa še bliže, zadeti od iz
mečka jugoslovanskih narodov, 
četnikov, ustašev ali belogardi
stov.

Ko se danes po skoraj četrt 
stoletju takole pogovarjaš s sta
rejšimi, zlasti pa s takratnimi pi
onirji in mladinci o njihovem de
lu in akcijah v okupiranem me
stu, jim še vedno zažare oči in so 
takoj vsi v ognju ob pripovedo
vanju svojih dogodivščin in opi
sovanju raznih akcij, ki so jih 
vedli. Prav ta zanos pa nam tudi 
narekuje, da je prav aktiv ZB v 
Podjetju tisti, ki bi moral razvi
jati tradicijo NOV med mladimi 
in prenašati svoje izkušnje parti
zanskega vojskovanja na mlajše, 
ter s temi krepiti današnjo ob
rambno sposobnost. Vedeti mora
mo namreč, da naša obrambna 
koncepcija močno upošteva parti
zansko vojskovanje v primeru no
vega sovražnikovega vdora na na
še ozemlje.

Kot drugo važno nalogo je zbor 
sprejel sklep o večji skrbi za čla
ne. Tudi v našem kolektivu ima
mo nekaj tovarišev, ki so bili 
dobri borci, danes pa so vase za

prti in zagrenjeni. Pri odločanju 
o aktivnih članih borcih bi bilo 
treba odločati z več takta in ra
zumevanja, kajti zavedati se mo
ramo, da so tudi ti tovariši pri
spevali svoj delež k zmagi in da
našnji samoupravni družbi.

Občni zbor je nadalje razprav
ljal in sprejel sklepe o obvešča
nju članstva, seznanjanju z novi
mi predpisi, letnem izletu v par
tizanske kraje in drugo. Po izvo
litvi novega odbora smo ob kram
ljanju in obujanju spominov na 
dogodke pred 24 leti zaključili ta 
vesel in lep večer.

C. P.

VEVČE. MAJA — Za našo to
varno je značilno, da je zrasla 
tako rekoč s samimi dozidavami 
tekom stoletja in so> zato delovni 
prostori, posebej pa še transport
ne poti za sodobne pojme skoraj 
nemogoči, na vsak način pa pred
stavljajo eno najtežjih vprašanj, 
ki vplivajo na produktivnost in 
delovne pogoje zaposlenih. Med 
mnogimi problemi, ki jih taki 
pogoji postavljajo, je tudi izbira 
ustreznih transportnih sredstev. 
Opaža se, da so bila v zadnjih 
letih nabavljena nekatera zelo 
ustrezna transportna sredstva, ne
katera pa povzročajo pravo raz-

Izpušni plini nam krajšajo 
življenje

VEVČE, MAJA 1969 — Ta na
slov sem vzel iz Ljubljanskega 
dnevnika. Pisec članka je pod tem 
naslovom opisoval ugotovitve 
strokovnjakov, kako škodljivo 
vplivajo izpušni plini na človeško 
zdravje. Pri tem je mislil pred
vsem na mestne ulice, po katerih 
vozi vsak dan več motornih vozil. 
Da imajo omenjeni plini v zapr
tem prostoru še večji učinek, o 
tem ni pisal, vendar je to jasno! 
Verjetno tudi ni pomislil na to, 
da se v današnjem času, ko se to
liko govori o varstvu in zdravju 
delovnega človeka na delovnem 
mestu, uporablja motorno vozilo^ 
ki zastruplja ozračje, v zaprtem 
prostoru. Čeprav neverjetno, ven
dar resnično. V oddelek strojne 
dodelave vozil že eno leto tako 
vozilo, ki nam dela smrad, neu
godje in nam krajša življenje. 
Kaj naj torej predlagamo za bolj
še počutje na delovnem mestu? 
Čeprav smo že 27. 12. 1968 pisali 
prošnjo na upravo podjetja, naj 
bi ukinili prevoz zvitkov v sati- 
nažo s tem vozilom, nismo dobili 
nobenega resnega odgovora. Tov. 
Ciril Zupančič, član delavskega 
sveta, nam je povedal, da je tov. 
direktor omenil našo prošnjo na 
eni izmed sej delavskega sveta, 
vendar je ostalo samo pri tem. 
Tov. ing. Zoran Pirc je člane de
lavskega sveta prepričal o tem, da 
so ta voz kupili strokovnjaki, da 
ima filtre in da je primeren za 
prevoz v zaprtih prostorih. Taki 
filtri res obstajajo, vendar jih ta 
voz nima. Ta voz ima zadaj na

koncu izpuha samo vodo, v kateri 
ugašajo iskre. Torej za proizvod
njo in nevarnost požara je po
skrbljeno. Ostane pa še eno od
prto vprašanje. Zakaj ni poskrb
ljeno tudi za nas, ki delamo v za
strupljenem ozračju? Ali ne bi bi
lo bolje, če bi se za tisti denar 
kupil nov električni voz? Imamo 
dva električna voza. Trenutno sta 
oba za vožnjo sposobna, vendar 
vozijo papirne zvitke v satinažo 
z nezaželenim vozilom na nafto. 
Res je, da sta oba električna vo
za že stara in verjetno odslužila 
svoje. Nekateri trdijo, da je eden 
teh voz star že 30 let in je bil 
kupljen za prevoz v zaprtih pro
storih zaradi zdravstvenih razlo
gov. Po tolikih letih vsestranske
ga napredka se je pa pri nas po
zabilo na najvažnejše — človeka 
in njegovo zdravje. Zakaj smo 
prišli do tega in kdo je za to od
govoren? Ker imamo svojega ob
ratnega zdravnika dr. Moškona, 
mislim, da bi bilo pravilno, da 
vzame on to stvar resno v roke. 
Čeprav sem čital članek o škod
ljivosti izpušnih plinov, ne mo
rem strokovno ugotavljati, kakš
nim posledicam smo izpostavljeni. 
Vendar sem prepričan, da nič pri
jetnim. Če delovnega prostora ne 
bo nihče zaščitil, potem si bomo 
morali sami pomagati in težiti k 
iskanju delovnega mesta izven 
območja strojne dodelave.

Prav nič čudno pa ni, da je 
transportni voz na nafto dobil 
svoje ime »parfumer«.

Z. S.

V eni tretjini novega stanovanjskega bloka so ljudje vseljeni že nad pol leta, 
drugi dve tretjini pa bosta v nekaj tednih vseljivi

Ob izidu skript iz tehnologije
VEVČE, MAJA 1969 — V stro

ki in izdaji Papirnice Vevče so 
izšla skripta tehnologije lesovine, 
celuloze in papirja. To je druga 
predelana in izpopolnjena izdaja. 
V knjigi sta natančno obdelana 
lesovina in papir, medtem ko je 
tehnologija celuloze zadostno ob
delana za stopnjo poklicnih de
lavcev pri proizvodnji vlaken. 
Knjig.a bo v glavnem služila kot 
gradivo za izobrazbo in strokov
no izpopolnjevanje poklicnih pa- 
pirničarjev, kar je bil tudi smoter 
avtorja, tovariša Ivana BOGOVI

ČA in strokovne službe izobraže
vanja v tovarni. Služila pa bo 
tudi srednje strokovnim kadrom, 
posebno začetnikom, ki bodo našli 
v knjigi pomoč za strokovno delo 
na vseh delovnih mestih v tovar
ni. Orisane so tudi vse novosti, 
ki jih je v zadnjih letih realizira
la proizvodnja papirja pri nas, 
tako delno tudi premazovanje pa
pirja.

Kot dodatek k tekstu je na raz
polago tudi enako število izvodov 
z nad 100 skicami, ki ponazar
jajo delovna sredstva na posa

meznih fazah proizvodnje, kar bo 
pri študiju tehnologije papirja 
papimičarjem posebno pomagalo.

Material bo od 1. junija 1969 na 
razpolago vsem interesentom v 
strokovni knjižnici.

NA RAZPOLAGO JE TEČAJ 
TRGOVINSKE ANGLEŠČINE

VEVČE, MAJA 1969 — V stro
kovni knjižnici podjetja so naba
vili celoten tečaj tegovinske an-

burjanje. Skoraj bi lahko posta
vili pravilo, da so bila transport
na sredstva dobra, kadar je bila 
njihova nabava posledica premiš
ljene strokovne obravnave, ka
dar pa se je to področje omalova
ževalo in nabavljalo na hitro, pa 
je bila rešitev zgrešena. Najpogo
stejša napaka pri obravnavanju 
teh vprašanj se zgodi, ko posa
mezni prizadeti delavci ali usluž
benci nekje pri sosednjih ali so
rodnih podjetjih vidijo kak trans
portni pripomoček in zahtevajo 
nabavo enakega brez pomisleka, 
kako se bo obnašal v naših — 
pravzaprav v izjemnih pogojih.

Zato mogoče ne bo odveč, če 
pripišemo nekaj splošnih pravil, 
po katerih je treba razsojati ure
janje notranjega transporta, zla
sti pa nabavo transportnih pri
pomočkov.

Premisliti je treba naslednje 
osnovne zahteve:

1. Ali gre transport po dolo
čeni poti?

2. Ali se poti spreminjajo?
3. Kakšne so dolžine, širine — 

gabarit transportnih poti?
4. Ali so poti ravne ali ovinka

ste?
5. Ali se križajo?
6. Ali transportna pot poteka 

samo v vodoravni smeri ali tudi v 
klanec, etaže itd.?

7. Ali je možno transportirati 
kontinuirano, ali se transportira 
sunkovito ali samo v določenih 
časovnih obdobjih?

8. Ali je možno urediti, da se 
transportna sredstva gibljejo po 
določenem voznem redu?

9. Kakšne količine se trans
portirajo?

10. Kakšne so oblike, teže in 
prostornine transportiranega bla
ga?

11. Kakšna so tla za transport?
12. Kakšna je občutljivost bla

ga za poškodbe?
13. Ali teče transport skozi no

tranje prostore, vpliv na delovno 
okolje (ropot, izpušni plini itd.)?

14. Ali je gospodarneje trans
portirati v večjih količinah?

15. Ali ne bi bilo možno trans
portno blago nalagati v decimal
nem številu (stremeti k decimal
nemu sistemu)?

16. Ali je možno izkoristiti tež
nost za transport?

17. Ali je v danem primeru go
spodarnejši premik ročno ali me
hanično?

18. Ali je primerno transport
no sredstvo, ki se ga dobi na tr
gu ali ga je treba prilagoditi?

19. Kakšen način odlaganja 
blaga je primernejši v interesu 
štednje s prostorom (npr. nalaga
nje zgoraj, obešanje itd.) ?

20. Ali je primerno sodelova
nje enega transportnega sredstva 
z drugim?

21. Ugotavljati stroške - vključ
no transportna pot, uporabljen 
delovni čas, stroški transportnih 
sredstev — izdelati primerjalno 
več rešitev.

22. Ali je primeren centralizi
ran transport, kakor tudi centra
lizirano vzdrževanje?

Gornja vprašanja so sicer sila 
preprosta, lahko tudi pomanjklji
va, toda iz izkušenj vemo, da se 
pri obratovanju notranjega trans
porta, takrat ko gre za neposred
no reševanje, rado marsikaj spre
gleda — tudi bistvenega.

Tone Novak

Strokovna vzgoja s 
področja varstva pri delu 

civilne zaščite
MEDVODE, MAJA — V Tovar

ni celuloze Medvode se je na os
novi ugotovljenih potreb in okvir
nega programa v preteklem zim
skem in spomladanskem času po
svetilo precej pozornosti strokov
ni vzgoji. Ker so bile zahteve re
alne in tudi način za zaposlene 
primeren, so bili tudi uspehi do
bri.

V okviru varstva pri delu je bil 
organiziran tečaj za nudenje prve 
pomoči, kateri trenutno še traja. 
Na tečaj so bili vabljeni pred
vsem vodstveni delavci. Tako se 
tega tečaja udeležuje poprečno 14 
zaposlenih. Bistvena ovira za 
boljšo udeležbo na tem tečaju je 
predvsem v izmenskem delu.

Za gasilsko službo CZ tovarne 
je bil organiziran tečaj s sploš
nim in posebnim delom programa. 
Tega tečaja se je udeležilo 6 čla
nov in so vsi uspešno opravili 
končni izpit.

Gasilsko društvo tovarne je or
ganiziralo dva tečaja. Tečaj za iz
prašane gasilce, katerega je obi
skovalo 7 članov in tudi opravilo 
izpit. Strojniškega tečaja pa se je 
udeležilo 10 članov. Med najbolj 
aktivne službe CZ tovarne lahko 
štejemo sanitetno ekipo. Trije 
njeni člani so že lani opravili po
seben tečaj in izpit. V letošnjem 
letu pa je na tečaju, ki še traja, 
8 članov. Poleg tega je sanitetna 
ekipa pod vodstvom Karla Štalca 
in Domina Brdnika imela 6 prak
tičnih vaj glede nudenja pomoči 
poškodovanim in zastrupljenim. 
Člani sanitetne ekipe so se poleg 
standardnih ukrepov naučili tudi 
uporabljati aparat za oživljanje 
in inhalacijo. Sanitetna in RBK

gleščine na dvanajstih gramofon
skih ploščah. Priložena je tudi 
knjiga, v kateri so teksti s plošč. 
Priporočljivo je, da uporabniki 
najprej natančno preberejo lek
cijo, potem šele poslušajo ploščo.

Plošče in skripta so na razpola
go članom kolektiva, ki rabijo iz
popolnitev na delovnih mestih z 
angleško korespondenco.

enota bosta imeli še eno skupno 
predavanje, oziroma vajo in to s 
poudarkom na živčne in ostale 
nove vojne strupe ter pomoč pri 
zastrupitvah.

Delavska univerza Ljubljana 
pa je izvedla tečaj za člane RBK 
enote CZ tovarne, katerega soi se 
udeležili 4 člani. Tečaja za alar
miranje, obveščanje in zvezo pa 
se je udeležil en član.

Poseben poudarek pa velja 
skupnim praktičnim vajam. Ena 
izmed takih vaj je bila preteklo 
nedeljo. Pri tej vaji so sodelovali 
člani gasilske, sanitetne in RBK 
enote, oziroma enote za reševanje 
skupno s člani gasilskega društva. 
Vaja je bila izvedena za javnost v 
središču Medvod pred Zadružnim 
domom. V akciji so sodelovale 
enote iz Tesnilke, Colorja in naše 
tovarne.

Na osnovi določil o varstvu pri 
delu je bila v tovarni imenovana 
komisija za preverjanje poznava
nja varstvenih določil. Ta komi
sija je pod vodstvom ing. Matevža 
Barleta izvedla testiranje vod
stvenih delavcev in delavcev, ki 
samostojno opravljajo svoje delo. 
Od 116 izpolnjenih testnih pol je 
bilo 18 primerov, ko so posamez
niki v odgovorih pokazali zelo 
dobro poznavanje varstvenih do
ločil. Na splošno pa glede dosled
nosti, točnosti in pravilnosti 
prednjačijo odgovori na testnih 
polah delavcev vzdrževalnih de
lavnic. Kot slabe pa lahko sma
tramo odgovore na testnih polah 
petih delavcev v proizvodnji in 
nekaj delavcev, ki so pred krat
kim nastopili deloi V tovarni bo
mo lahko pripravili nekaj krajših 
predavanj s tistih področij, ka
tera delavcem niso znana.

Na koncu bi želel omeniti še 
naslednje: V jeseni bo tečaj za 
nudenje prve pomoči za vodstve
ne delavce v proizvodnji. Za ce
lotni vodilni in vodstveni kader 
pa bo potrebno obnoviti nekatere 
zadeve v zvezi z osebno zaščito, 
oživljanjem in raznimi preventiv
nimi ukrepi.

V. B.
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Tudi Slovenija ima svoj tehniški muzej
VEVČE, MAJA 1969 — Temelji 

tehniško-muzejske dejavnosti so 
bili pogojeni z razvojem naravo
slovnih in tehniških ved. V zgo
dovini te dejavnosti ločimo pri 
evropskih narodih troje pomemb
nih obdobij, ki so značilna tudi 
za Kranjsko1, vendar s časovno 
razliko, ki je v skladu z razvojem 
in kulturo naroda.

Pod vplivom zahodnoevropskih 
učenjakov so v 17. stoletju nasta
jali pri akademijah, društvih, pa 
tudi pri posameznikih kabineti 
redkosti tehnično muzejskega zna
čaja.

Naj navedem samo nekaj pri
merov: Valvasor je v želji, da bi 
napisal zgodovino Kranjske, pre
potoval vso deželo in še sosednjo 
Štajersko, Koroško, Primorsko in 
Hrvatsko. Uspeh tega potovanja 
je bila poleg svetovnega dela 
»Slava vojvodine Kranjske«, bo
gata zbirka rudnin, matematičnih 
instrumentov, novcev in knjig na 
gradu Bogenšperku, ki je bila za 
tiste čase redka zanimivost. Vidno 
mesto zavzemajo tudi zbiratelji: 
prirodoslovec J. K. Scopoli, zdrav
nik B. Hacquet in Žiga Zois, ki 
so imeli pomembne zbirke. Te so

Pri žrebanju »Prvomaj
ska nagradna križanka« so 
bili izžrebani:

1. nagrada 60 din — Ka- 
sagič Dragica

2 nagradi po 20 din — 
Likar Rezka in Oman Ani
ca

3 nagrade po 10 din — 
Jeriha Marija, Jeriha Ivan 
in Trdan Marija

postale temelj prvega kranjskega 
muzeja.

Vzporedno z razvojem tehnike 
se je v drugi polovici 18. stoletja 
v evropskem svetu sprožila misel 
o stalni razstavi industrijskih 
predmetov in iznajdb, kar naj bi 
povečalo proizvodjo in poslovni 
napredek. V tem času je Kranjska 
dobila svoj prvi muzej in sicer 
1821. leta (danes Narodni muzej 
v Ljubljani).

V tem času pa so ustanavljali 
tudi tehnične muzeje. Med najsta- 
rejše in najpomembnejše tehniške 
muzeje sodijo: Conservatoire des 
arts et metiers v Parizu (usta
novljen 1794), The Science Muse- 
um v Londonu (1853. leta), Poli- 
tehničeskij muzej v Moskvi (1872), 
Deutsches Museum v Miinchnu 
(1903), Technisches Muzeum fiir 
Industrie und Gewerbe na Duna
ju (1918). Na našo deželo pa ti do
godki niso vplivali.

Stremljenja naprednih kultur
nih sil prejšnjega našega stoletja 
so se uresničila šele po drugi sve

tovni vojni, ko je zrasel na ljub
ljanski univerzi nov rod izobra
žencev. Leta 1950 je bil že imeno
van pripravljalni odbor, ki si je 
postavil za najnujnejšo nalogo re
gistriranje vseh historično po
membnih tehničnih spomenikov, 
strojev, obratov, aparatov, ki ka
korkoli osvetljujejo razvoj proiz
vajalne in predelovalne tehnike 
na ozemlju Slovenije, njih zava
rovanje na kraju samem, če tako 
zahteva nazornejša ponazoritev 
funkcionalnosti, oziroma prevoz 
na varno in ustrezno mesto. Leta 
1951 je Slovenija končno tudi 
uradno dobila svoj tehnični mu
zej. Prvi ravnatelj muzeja je bil 
profesor Franjo Baš. Problem 
razstavnih prostorov so rešili s 
tem, da so priključili zbirko v 
gradu Bistri pri Vrhniki tehniške
mu muzeju in tako so si 1953. le
ta zbirke v muzeju lahko ogledali 
že prvi obiskovalci.

Danes so muzejski razstavni 
prostori v pritličju in prvem nad
stropju gradu ter zunaj muzejske 
stavbe. V pritličju je nameščena 
elektrotehnična zbirka s prvimi 
generatorji in hišno elektrarno iz 
leta 1911. Prvo nadstopje je na
menjeno gozdarstvu, lesarstvu in 
lovstvu. V gozdarskem oddelku

VEVČE, MAJA 1969 — Oba pr
vomajska praznika in še prosta 
sobota in nedelja so predstavljali 
že kar majhen dopust. Zato ni 
čudno, da so se nekateri namenili 
malo dalj ven iz Vevč. Mnogi so 
že prej rezervirali hišice v počit
niškem domu v Novigradu, drugi 
pa so prišli nenapovedano. Napol
nili so vse prostore, tako da sta 
bila obala in gozdič nad njo prav 
prijetno živa. Čeprav voda še ni 
imela nad 18 °C, so najbolj vroči 
tudi zaplavali. V glavnem pa so 
se sončili in nabirali osnovo za 
poletne dni. Ker kuhinja ni obra
tovala — za naslednje leto bi bilo 
treba na to misliti — so delovale 
posamezne »kuhinje« na plin, 
oglje in podobno. Nekje so bila 
na jedilnem listu jedila na raž
nju, drugod so prevrevale kon- 
serve, če pa je bila strokovnost 
kuharjev manjša, so se zadovo
ljili tudi z »Argo« juho. Ob ve
čerih so se osnovale manjše druž
bice, ki so poskušale Istrana raz
ličnih barv, ki pa je kasneje vse 
lepo in veselo obarval.

Planinski dom na Veliki plani
ni pa ni bil polno zaseden. Temu 
je verjetno vzrok prehod iz pla
ninske zime v pomlad. Okoli ko
če je bilo le še malo snega in se 
do nje ni moglo več prismučati.

je prikazana zgodovina gozdov, 
način urejanja gozdov, organiza
cijski razvoj gozdarstva, gojenje 
in varstvo gozdov itd. Lesni od
delek obsega prikaz slovenskega 
kolarstva, pletarstva, delno žagar- 
stva ter mehanično in kemično 
predelavo lesa. Posebnosti tehni
škega muzeja Slovenije v Bistri 
so predvsem muzejski eksponati 
zunaj muzejske stavbe. Ob rečici 
Bistri stoji žaga samica, oglarska 
koča in sezonska drvarska koča.

Nova pridobitev muzeja je tek
stilni oddelek, kjer je v predil- 
nem oddelku prikazan razvoj pre- 
dilnega stroja od primitivnega 
vretena do prstančnega stroja. V 
tkalskem oddelku pa je nazorno 
prikazana razvojna pot statev od 
enostavne tare do avtomatskih 
statev. Muzej tudi prireja občas
ne razstave. Škoda je le, da je za
radi pomanjkanja prostora oviran 
njegov razvoj.

Ce vas bo pot zanesla proti 
Vrhniki, si pojdite ogledat muzej
ske zbirke v gradu Bistri. Zdru
žili boste prijetno s koristnim in 
ne bo vam žal. V bližini je tudi 
prijetna izletniška točka Pekel pri 
Borovnici.

Ing. M. Ž.

Višje pa je bilo dovolj smučarjev 
in snega.

Velika večina pa se je med 
prazniki odpravila s svojimi vozili 
v razne turistične in izletniške 
kraje po Sloveniji in izven nje, 
nekateri pa tudi izven državnih 
meja. Vsekakor pa sta lepo vre
me in prosti čas napravila med 
člani kolektiva veliko dobrega 
razpoloženja ob prvomajskih 
praznikih.

Organiziran obisk gledališč
VEVČE, MAJA 1969 — Nad 150 

članov kolektiva je v preteklih 
sezonah obiskovalo naša osrednja 
gledališča. Na predstave je vozil 
tovarniški avtobus.

Zaradi nerentabilnosti avtobusa 
je upravni odbor sprejel sklep o 
prodaji avtobusa. S tem ne bo več 
možen organiziran obisk gledališč. 
Vsak član kolektiva si bo moral 
abonmajkse karte preskrbeti sam, 
kar bodo zlasti tisti, ki jim je 
ta zvrst kulturnega udejstvovanja 
pri srcu, tudi storili. Zlasti ob so
botah je možen prevoz z rednim 
avtobusom, večina dosedanjih obi
skovalcev pa ima lastno vozilo.

Počitniški dom Novigrad je bil 
ob prvomajskih praznikih 

popolnoma zaseden

Več kot 14 dni je po Ljubljanici tekla velika količina mazuta, ki je 
napravila veliko sitnosti

Potrjen koledar I. zvezne 
hokejske lige

V petek, dne 9. maja 69 so se 
v Ljubljani zbrali vsi predstavni
ki jugoslovanskih hokejskih klu
bov in razpravljali predvsem o 
koledarju I. in II. zvezne hokej
ske lige.

Kot je znano ljubiteljem tega 
športa, bo način tekmovanja v I. 
zvezni ligi spremenjen v tem, da 
je I. liga zmanjšana od 8 na 6 
članov, II. liga pa ima 6 ekip. V 
I. ligi bodo v sezoni 1969/70 so
delovala naslednja moštva: Jese
nice, Medveščak — Zagreb, Par
tizan — Beograd, Olimpija — 
Ljubljana, Kranjska gora in Sla- 
vija iz Vevč.

V II. ligi pa bodo tekmovala 
naslednja moštva: Crvena zvezda 
in Beograd iz Beograda, Vardar 
iz Skopja, Mladost iz Zagreba, 
Spartak iz Subotice in moštvo iz 
Celja.

I. liga bo letos tekmovala po 
štirikrožnem sistemu, to je, vsaka 
ekipa bo odigrala z nasprotno 
ekipo po štiri tekme in to dve 
doma, dve pa na tujem. Tekmo
vanje v I. ligi se bo pričelo že 25. 
oktobra in bo trajalo skoraj ne
pretrgoma do konca januarja 1970. 
Vse tekme bodo v glavnem od
igrane ob sobotah oz. nedeljah, 
nekaj tekem z bližnjimi nasprot
niki pa bo na sporedu ob sredah.

Za mlado ter neizkušeno mo
štvo Slavij e bo letošnje leto zvez
nega tekmovanja v tako elitni in 
močni skupini zelo naporno. Mo
štvo Slavij e, ki je v preteklem 
letu izločilo iz I. lige dva dolgo
letna člana te lige, bo imelo edini 
cilj obdržati se v šestorici med 
najboljšimi, predvsem pa paziti, 
da bi v okviru možnosti moštvo 
na koncu obstalo na 5. mestu, 
kar bi bil zelo velik uspeh. Znano 
je in potrjeno1, da bo zadnja ekipa
I. lige morala avtomatsko zapusti
ti I. zvezno ligo in se naslednje 
leto boriti v II. ligi. I. moštvo iz
II. zvezne lige pa bo zasedlo iz
praznjeno mesto šeste ekipe I. li
ge.

Razpored za moštvo Slavije:
I. kolo:
25. 10. 69, Jesenice — Slavija, 

29. 10. Slavija — Partizan, 2. 11. 
Olimpija — Slavija, 5. 11. Slavi
ja — Medveščak, 8. 11. Kranjska 
gora — Slavija.

II. kolo:
15. 11. 69 Slavija — Jesenice 22. 

11. Medveščak — Slavija, 6. 12. 
Slavija — Olimpija, 13. 12. Slavi
ja — Kranjska gora in 20. 12. 
Partizan — Slavija.

V III. in IV. kolu pa je razpored 
isti, samo z razliko, da se pari 
obrnejo. Ta del prvenstva pa se 
prične že 24. 12. 69 in se konča 
31. 1. 1970.

V. J.

Ribiči so dosegli »normo«
VEVČE, MAJA 1969 — Tik pred 

majskimi prazniki so se na Vev
čah pomerili ribiči in gasilci. To
krat rekviziti niso bili trnki in 
brizgalne cevi, ampak nogometna 
žoga. Okoli igrišča se je nabralo 
skoraj toliko in bolj navdušenih 
kibicev, kot da bi igrala Slavija. 
Trobila, zvonci, ročne sirene in 
vsa mogoča bodrilna pomagala so 
že pred začetkom tekme zagotav
ljala, da bo med igro veselo. Raz
lična starost igralcev — od 13 pa 
čez 50 let — je popestrila razpo
loženje. Divjemu bodrenju ribi
ških in gasilskih privržencev ni 
bilo kraja. Seveda pa se je takoj 
poznalo, kdo mirno stoji ob vodi 
in čaka na prijem in kdo pleza 
po lestvah, teka ob ceveh ob mo
krih in suhih vajah. Mreža, pa ne 
ribiška, vendar ona na golu na 
ribiški strani se je kar šestkrat 
zatresla, občutek ribičev pa je bil 
precej drugačen kot takrat, če se 
vrvica ali mreža zatrese v vodi.

Na koncu pa je bilo vendar vse 
prav. Ribiči so gasilce in nekatere 
izmed publike povabili na svoj 
proizvod, ki so ga vsi skupaj tudi 
zalili z dobro kapljico.

• KADROVSKA SLUŽBA POROČA
IflZ OBRATA VEVČE '

Prišli v aprilu:
Ivan Možina, referent pri

pravnik v izvoznem oddelku
Odšli v aprilu:
Anton Skubic, invalidsko 

upokojen
Janez B r d i k , odšel na last

no željo
Alojz Miklavčič, samovolj

no zapustil delo
Rodili so se:
Muharemu J a š i č u , sin Said
Francu Jerantu, sin Fran

čišek
Mili Svetek, sin Jože

Čestitamo!

IZ OBRATA MEDVODE
V mesecu marcu so se zaposlili:
1. dipl. ing. ANTON HOLO- 

ZAN, vodja proizvodnje celuloze,
2. ANTON GIMPELJ, razkla- 

dalec surovin,
3. CIRIL KUŠAR, razkladalec 

surovin,
4. FRANC POLJANEC, razkla

dalec surovin,

5. JANEZ ZAVRL, razkladalec 
surovin,

6. JANEZ DERMOTA, razkla
dalec surovin.

V mesecu marcu je zapustil to
varno:

1. ŠABAN PAJAZETOVIC, raz
kladalec surovin, samovoljno.

V aprilu sta se zaposlila:
1. EDVARD TRŠOVEC, razkla

dalec surovin,
2. MARJAN JANEŽIČ, razkla

dalec surovin.
V aprilu sta zapustila tovarno:
1. FRANC BURGAR, II. po

močnik kuharja, samovoljno,
2. IVAN BEZJAK, dežurni 

električar, upokojen.
V aprilu je bila na željo vajen

ca električarske stroke MARKA 
NOTARJA in njegovih staršev 
razveljavljena učna pogodba.

Na oddelku za odrasle Tehniške 
srednje šole, ki ga je organiziral 
Šolski center tiska in papirja v 
Ljubljani, je uspešno diplomiral 
tov. ROMAN GABER, vodja eks- 
pedita. — ČESTITAMO!


